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کواکبیان:
تأکید رهبری هوشیاری در  مذاکره و تعامل 

با آمريكاست و نه نفی هرگونه رابطه
دبيركل حزب مردم سالاری نوشــت: تضعيف و تخريب دكتر  ظريف از سوی 
افراطيون مانع استفاده از بانفوذترين ديپلمات ارشد نظام در مذاكرات نخواهد 

بود.
مصطفی كواكبيان، دبيركل حزب مردم سالاری در توئيتی نوشت: »در اجتماع 
عظيم مردم كاشمر به مناسبت اولين سالگرد درگذشت مرحوم دكتر محمدرضا 
خباز گفتم؛ تأكيد رهبری معظم هوشياری در  مذاكره و تعامل با آمريكاست و 
نه نفی هرگونه رابطه. لذا تضعيف و تخريب دكتر  ظريف از سوی افراطيون مانع 

استفاده از بانفوذترين ديپلمات ارشد نظام در مذاكرات نخواهد بود.«

ویژه

با ورود دادگستری استان تهران:
ساخت و ساز در اطراف باغ گیاه شناسی متوقف شد

با ورود دســتگاه قضايی در استان های تهران و البرز از منابع طبيعی و محيط 
زيست حفاظت شد.

به گزارش ايلنا، مركز رســانه قوه قضائيه اعلام كرد: در سال های اخير ساخت 
و ســاز و بلندمرتبه سازی اطراف باغ گياه شناسی تهران انتقادات زيادی را به 
همراه داشته اســت. عمليات عمرانی در اطراف باغ گياه شناسی در زمينی به 
وســعت ۵۲۰ هكتار در حال انجام بود كه دســتگاه قضايی در راستای حفظ 
حقوق عامه و صيانت از محيط زيست به اين موضوع ورود كرد. در همين راستا 
مسئولان قضايی بار ها از اين محل بازديد كردند. در يک مورد غلام عباس تركی 
معاون دادستان كل كشور ارديبهشت سال ۱۴۰۱ با حضور در باغ گياه شناسی 

ملی ايران از اين مجموعه بازديد كرد.
در همين رابطه دادگســتری استان تهران موضوع ساخت و ساز در اطراف باغ 
گياه شناسی در دستور كار قرار داد و در نهايت با دستور قضايی عمليات عمرانی 

در اطراف اين باغ متوقف شد.
علی القاصی رئيس كل دادگستری استان تهران در رابطه با ساخت و ساز های 
اطراف باغ گياه شناسی و اقدامات دادگستری استان تهران اظهار كرد: با توجه 
به اهميت موضوع و در راستای حفظ و صيانت از اراضی ملی به عنوان يكی از 
مصاديق مهم حقوق عامه، بلافاصله مراتب جهت پيگيری و اقدام قانونی لازم به 
سرپرست دادسرای عمومی و انقلاب ناحيه ۳۷ تهران ابلاغ شد تا ضمن بازديد 
از محل و استماع اظهارات عوامل شهرداری و مدير مجموعه، موضوع مورد رصد 

و پيگيری قرار گيرد.

عدلیه

طعنه جعفرزاده به پايداريچی ها:
ظريف يک تنه بازی تندروها را به هم زد

جعفرزاده ايمن آبادی تصريح كرد: ظريف فردی وطن دوســت و ميهن پرست 
است و همه اين را قبول دارند و هر كسی كه قبول ندارد به خاطر هوای نفس 
اســت. غلامعلی جعفرزاده ايمن آبادی، نماينده ادوار مجلس، درباره حملات 
تندروهــا به محمدجواد ظريف گفت: ضمن احترام به همه كســانی كه برای 
پيروزی پزشــكيان در انتخابات زحمت كشيدند ظريف در حالی يک تنه بازی 
تندروها را به هم زد كه باور نمی كردند، در انتخابات شكســت بخورند و حذف 
شوند. او در گفتگو با منيبان، تصريح كرد: ظريف محبوب قلب مردم ايران است. 
فردی كه از صلح، دوســتی و رنج مــردم حرف بزند و حرف مردم را بيان كند 
مردم او را دوســت خواهند داشت. نماينده ادوار مجلس شورای اسلامی اضافه 
كرد: تندروها حرف هايی می زنند كه اتفاقا ايران ســتيز و مردم ســتيز است و 
همچنين با عَلم كردن قرآن و اسلام حرف هايی می زنند و كارهايی می كنند كه 
نه اســلام راضی است و نه قرآن. جعفرزاده ايمن آبادی خاطرنشان كرد: ظريف 
فردی وطن دوســت و ميهن پرست است و همه اين را قبول دارند و هر كسی 
كه قبول ندارد به خاطر هوای نفس است. او يادآور شد: قطعا فردی مثل ظريف 
برای اين كشــور نمی آيد و بايد قــدرش را بدانيم. اميدواريم كه اصلاح طلبان، 
جريــان اعتدال و همه مردم قدرش را بدانند. نماينده ادوار مجلس تاكيد كرد: 
تندروهــا بدانند كه با ادامه روند توهين به ظريــف او را برای مردم محبوب تر 
می كننــد. جعفرزاده ايمن آبادی اضافه كرد: نمايندگان مجلس كه در مخالفت 
با ظريف حرف می زنند با دلايل حداقلی صحبت می كنند و نمی شود به آن ها 
گفت حرف نزن؛ افرادی كه مهندسی كردند و اين مجلس را درست كردند الان 
خودشان پشيمان هستند. او تصريح كرد: حاكميت به اين نتيجه رسيد كه به 
صلاح نيست تا در اين مملكت فردی تندرو بالا بيايد اگر اين تندروها مطلبی 
می گويند، ببينيد ميزان خريداری آن در جامعه چقدر اســت. جعفرزاده تاكيد 
كرد: برخی از چهره های پايداری  قابل نصيحت نيستند و بايد اجازه بدهيم حرف 
بزنند تا ماهيت شان كاملا روشن شــود. نماينده ادوار مجلس تاكيد كرد: من 
عقلانيتی در برخی چهره های پايداری  نمی بينم بنابراين هيچ توصيه و نصيحتی 

نمی توانم به آن ها داشته باشم.  

احزاب

ظريف در داووس؛ ديپلماسی يا نمايش؟
ادامه از صفحه 1

كشورهايی كه در شــرايط مشابه تحريم ها و محدوديت های اقتصادی قرار 
داشــتند، از طريق يک اســتراتژی ديپلماســی اقتصادی هدفمند توانسته اند 
موقعيت خود را در تجارت جهانی تثبيت كنند. نمونه بارز آن، چين و روســيه 
هستند كه علی رغم فشارهای اقتصادی، با توسعه همكاری های تجاری منطقه ای 

و چندجانبه، توانسته اند وابستگی خود به اقتصاد غرب را كاهش دهند.
در شــرايط فعلی، اگر ايران می خواهد از بن بست اقتصادی خارج شود، بايد 
ديپلماسی اقتصادی خود را فراتر از رويدادهای بين المللی مقطعی مانند داووس 

تعريف كند. اين بدان معناست كه:
۱. تســهيل تجارت منطقه ای با كشــورهايی مانند تركيه، عراق، امارات و 
كشورهای آســيای مركزی، كه همچنان امكان همكاری اقتصادی با ايران را 

دارند.
۲. پيوستن به پيمان های اقتصادی بين المللی مانند شانگهای و بريكس، و 

تلاش برای افزايش مبادلات مالی از طريق ارزهای غيردلاری.
۳. اصلاح ساختار اقتصادی داخلی كه لازمه آن شفاف سازی قوانين، تسهيل 

سرمايه گذاری خارجی و كاهش فساد اقتصادی است.
نتیجه گیری؛ فرصت هایی که نباید از دست بروند

حضور ظريف در داووس نشــان داد كه ايــران همچنان می تواند در فضای 
ديپلماســی جهانی صدای خود را به گوش ديگران برســاند. او با سخنرانی و 
مصاحبه هايش توانست توجه ها را جلب كند، اما سؤال اساسی اين است كه آيا 
اين جلب توجه منجر به تغييرات عملی در روابط بين المللی ايران خواهد شد؟

اقتصاد ايران در وضعيتی نيســت كه تنها با »ســخنرانی های تأثيرگذار« 
مشكلاتش حل شود. آنچه ما امروز به آن نياز داريم، يک ديپلماسی اقتصادی 
منسجم و هدفمند است كه بتواند مسير تعاملات اقتصادی كشور را از وضعيت 
بحرانی كنونی خارج كند. اگر سياســت خارجی و اقتصادی كشــور هم زمان 
در يک مســير منطقی و هماهنگ حركت كننــد، اجلاس هايی مانند داووس 
می توانند به سكويی برای تغييرات واقعی تبديل شوند. اما در غير اين صورت، 
اين فرصت ها تنها به حاشيه های خبری كوتاه مدت و بازتاب های رسانه ای بدون 

تأثير عملی محدود خواهند شد.

یادداشت

يوسفی خبر داد
 FATF بررسی

در جلسه غیرعلنی مجلس
يک عضو هيات رئيســه مجلس شورای اسلامی از جلسه 

غيرعلنی صحن پارلمان در خصوص FATF خبر داد.
مجتبی يوســفی در گفت وگو با ايلنا،  با اشــاره به زمان 
تجديد ميثاق نمايندگان بــا آرمان های بنيانگذار انقلاب 
اســلامی عنوان كرد: صبح يكشــنبه مجلس يک جلسه 
غيرعلنی خواهد داشت و پس آن نمايندگان جهت تجديد 
بيعــت با آرمان های حضرت امام و شــهدا به حرم مطهر 

خواهند رفت.
اين عضو هيات رئيسه مجلس شورای اسلامی در خصوص 
جلسه غيرعلنی روز يكشنبه مجلس گفت: در اين جلسه 
مســئله FATF بر اســاس فرآيند قانون گذاری بررسی 
خواهد شــد. البته بر اســاس قوانين بالادســتی فرآيند 

بررسی FATF  بر عهده مجمع تشخيص است.
وی يادآور شد: FATF قبلا در مجلس دهم تصويب شده 
است فقط از باب اين كه مجلس موضوعات كشور بررسی 
را كند و در جريان مباحث جاری و ســاری در مورد اين 

موضوع قرار گيرد آن را بررسی می كند.
يوســفی تاكيد كرد: بر اســاس قوانين مجلس نظارتی بر 

تصويب و يا رد FATF در مجمع ندارد.

قالیباف:
مجلس دوازدهم نمی تواند 

به FATF ورود کند
رئيس مجلس شورای اســلامی با يادآوری تصويب لوايح 
مربوط به FATF در مجلس دهم گفت: مجمع تشخيص 
مصلحت نظام لوايح پالرمو و CFT را بررسی می كند كه 
بررســی اين لوايح هم هيچ ربطی به مجلس ندارد چون 
اين لوايح در مجلس دهم تصويب شــده و عملًا مجلس 

دوازدهم نمی تواند به اين مسئله ورود كند.
به گزارش ايســنا، محمدباقر قاليباف در بيست وسومين 
دوره آموزشی-تشكيلاتی جهاد اكبر اتحاديه انجمن های 
اسلامی دانشجويان مســتقل دانشگاه های سراسر كشور 
در مشــهد گفت: در نشست دانشجويی كه امسال داشتم 
قول دادم در سفرهای استانی  به ديدار دانشجويان بروم، 
امروز صبح در يزد با دانشجويان ديدار كرديم و اكنون هم 

خدمت شما در مشهد مقدس رسيدم.
وی با اشــاره به موضوع ســرمايه گذاری در كشور گفت: 
در عرصه ســرمايه گذاری خارجی در داخل كشور دچار 
مشــكل هســتيم. امكان تامين مالی خيلی از پروژه ها با 
قوانين گذشته امكان پذير نبود لذا مجلس با تصويب قانون 
جديد تامين مالی توليد مسير ســرمايه گذاری را هموار 

كرده است.
قاليبــاف افــزود: البتــه متاســفانه تاكنون بخشــی از 
آئين نامه های اجرايی قانون تامين مالی توسط دولت تهيه 

نشده است.
رئيــس مجلس با يادآوری روند تصويب قانون شــفافيت 
در مجلس يازدهم گفت: طرح اوليه شــفافيت در مجلس 
يازدهم به دليل نياز به دوســوم آرا، با اختلاف ســه رأی 
تصويب نشد لذا همان ابتدا همراه با تعدادی از نمايندگان 
داوطلبانه آرای خود را به صورت شــفاف منتشر كرديم تا 

گامی در مسير شفافيت برداشته شود.
وی با بيان اينكه قانون شــفافيت برای هر سه قوه است، 
گفت: اكنون شــفافيت آرا تصويب و در مجلس نيز اجرا 
می شود و آرا نمايندگان در سايت مجلس منتشر می شود 
لذا مجلس يازدهم ايســتاد و رابطه ميان دولت و نفت را 

شفاف سازی كرد تا نظارت بر اين حوزه افزايش يابد.
قاليباف با اشاره به قانون برنامه هفتم مبنی بر الزام دولت 
برای پرداخــت كالابرگ الكترونيكــی گفت: مجلس در 
برنامه هفتم دولت را مكلف به اجرای كالابرگ الكترونيكی 
كرده اســت و دولت نيز به اين كار اعتقــاد دارد و آن را 

دنبال می كند.
وی بــا بيان اينكه ظرفيت فنی بــرای پرداخت كالابرگ 
الكترونيكی است، افزود: كالابرگ الكترونيكی شامل ۱۲ 
قلــم كالا از جمله مواد غذايی و جهيزيه مورد اســتفاده 
تشكيل زندگی اســت. بايد سياست های جبران دولت به 
گونه ای باشد كه قيمت ها بيشتر از ميزان افزايش حقوق 
گران نشــود و در نهايت قدرت خريد مردم پايين نيايد؛ 

مجلس نسبت به اين موضوعات بی تفاوت نيست.
قاليباف درباره موضوع بررســی مجدد لوايح FATF در 
مجمع تشــخيص مصلحت نظام گفت: در رابطه با بحث 
مربوط به FATF روشــن می گويــم كه الان مجلس از 

جهت قانونی هيچ وظيفه ای در اين باره ندارد.
وی يادآور شــد: مجلس دهــم FATF را تصويب كرد و 
در رفت و آمد بين مجلس و شورای نگهبان اختلاف نظر 
بود لذا به مجمع تشخيص مصلحت ارجاع شد. در مجمع 
تشــخيص بحث شــده و به جمع بندی نرسيدند و طول 
دوره يكساله اش هم تمام شــده است. قاليباف افزود: با 
توجه به اينكه آيين نامه مجمع تشــخيص اجازه بررسی 
مجدد FATF را نمی دهد، دولت از حضرت آقا درخواست 
كرد كه اجازه بدهند مجمع دوباره آن را بررسی كند. البته 
بخواهم به طور دقيق بگويم بررســی FATF در مجمع 
نيست بلكه مجمع لوايح پالرمو و CFT را بررسی می كند 

كه بررسی اين لوايح هم هيچ ربطی به مجلس ندارد.

عضو کمیسیون امنیت ملی:
سران فعلی افغانستان در موضوع 

حقآبه همكاری لازم رابا ما نداشته اند
عضو كميسيون امنيت ملی مجلس اعلام كرد كه مباحث 
تجاری و اقتصادی، تامين حق آبه جمهوری اسلامی ايران 
و امنيت مرزهای شرقی در سفر وزير خارجه به افغانستان 
پيگيری شد. فدا حسين مالكی  با اشاره به سفر اخير وزير 
امور خارجه به افغانستان، گفت: اين سفر اولين سفر يک 
مقام بلندپايه جمهوری اســلامی به كابل پس از استقرار 

طالبان و حكومت سرپرستی اين كشور بود.
بنابر روايت ايلنا، عضو كميســيون امنيت ملی و سياست 
خارجی مجلس شورای اســلامی افزود: موضوعات مورد 
نظر وزير خارجه كشــورمان در اين سفر پيگيری مباحث 
تجاری و اقتصادی، گفتگو در خصوص حق آبه جمهوری 
اســلامی از آب هــای مرزی مشــترک و امنيت مرزهای 
شــرقی بود كه با سران حكومت سرپرســتی افغانستان 
مطرح كردند. سفير سابق كشورمان در افغانستان گفت: 
عملكرد حكومت فعلی افغانســتان در اين مدت نشــان 
می دهد ســران اين كشور نســبت به موضوع حق آبه و 
مســائل دوجانبه به توافقات و قوانيــن بين المللی توجه 
كافی نداشتند اما اميدواريم اين سفر دستاورد خوبی برای 

ما داشته باشد. 
وی در پايــان تصريــح كرد: رويكرد جمهوری اســلامی 
توجه به كشــورهای همسايه اســت و ما بر اين رويكرد 
تاييد می كنيم اما سران فعلی افغانستان درعمل همكاری 
لازم رابا ما نداشــته اند و در موضــوع حق آبه به تعهدات 
خود پايبنــد نبودند لذا اميدواريم پــس از اين گفتگوها 

همكاری ها تقويت پيدا كند.

مجلس

مصطفی کواکبیان روز شــنبه در جمع 
شــماری از دانشجویان اســتان یزد 
که با عنــوان »وفاق ملــی، مفهوم و 
دستاوردهای آن« برپا شد، اظهار کرد: 
در علم سیاســت، واژه ای به نام وفاق 
وجود دارد و در علوم سیاسی نیز بین 
احزاب، ائتلاف داریم، ولی در کشــور 
ما و برخلاف دیگر کشورها عمدتاً بین 
احزاب برای انتخابات ائتلاف می شود و 
بعد از آن نیز از هم می پاشد در حالیکه 
در کشورهای دموکراتیک و غربی، یک 
حزب، دولتی را در اختیار می گیرد و بعد 

از آن ائتلافی راه اندازی می شود.
وی اظهار كرد: مفهوم وفاق بايد بر ســر يک 
امور مشترک و مورد وفاق بين افرادی كه از 
آن حمايت می كنند باشد، يعنی در مباحثی 
مانند منافع ملی ، امور مشترک كشور ، امور 
سياســی ، روابط بين المللی ، ديپلماسی و 
روابط خارجی بايد با يكديگر وفاق داشــته 
باشــيم و هيچ كس در مــواردی كه مربوط 

كشور است نبايد كوتاه بيايد.
كواكبيان اضافه كرد: معنــا ندارد كه گفته 

شود وفاق ملی يعنی احزاب را تعطيل كرد، 
معتقــدم به جای وفاق ملی بايد اجماع ملی 
گفته شــود، احزاب سياسی نبايد تعطيل و 

گرايش های سياسی منزوی شوند.
عضو هيات علمی دانشگاه علامه طباطبايی 
تهران ادامه داد: وفاق ملی دولت پزشكيان به 
معنای تعطيل كردن احزاب نيست ، اعتقاد 
به وفاق ملی بايد در جريانات سياسی نهادينه 
شــود، برخی هنوز از تــه دل، به وفاق ملی 
دولت پزشكيان اعتقاد ندارند ،حتی برای آنها 
سخت اســت كه باور كنند دولت پزشكيان 

روی كار آمده است.
دبير كل حزب مردم ســالاری تصريح كرد: 
برخی ديگر اعتقاد دارند دولت وفاق ملی بايد 
كلا در خدمت آنها باشد در غير اين صورت، 
وفاق ملی مفهومی نــدارد؛ به طور مثال در 
دولت سيزدهم حتی يک اصلاح طلب را هم 
دريک پست راه نمی دادند و نامش را گذاشته 

بودند خالص سازی.
وی اضافه كرد: كسانی كه صادقانه وفاق ملی 
را قبول ندارند، ترجيج دارند بر كســانی كه 
در ظاهر طرفدار وفاق ملی هســتند ولی در 

عمل آن را قبول ندارند ، در اين مورد بجای 
وفاق بايد گفته شود نفاق. وی با بيان اينكه 
مفهوم وفاق و نفاق متفاوت است گفت: كسی 
كه واقعا طرفدار وفاق ملی است برنامه ريزی 
نمی كند كه چوب در چــرخ دولت بگذارد، 
بلكه برای پيشــرفت سياســت های نظام و 
برای پيشبرد اهداف دولت چهاردهم كمک 

می كند كه يک گام به جلو بردارد.
كواكبيان گفت: دولــت وفاق ملی به دنبال 
رفع فيلترينگ و تصويب FATF اســت لذا 
بايــد به تحقق آن كمک كنيم نه اينكه عده 
ای به ظاهر طرفــداری از دولت كنند و بعد 
موتور سوار راه بيندازند و شعار بدهند كه رفع 

فيلترينگ خيانت است.
نماينده مجلس شورای اسلامی در دوره های 
هشتم و دهم با بيان اينكه وفاق ملی را بايد 
از نفــاق جدا كرد افزود: برخــی پنهانكارانه 
چــوب در چرخ دولت می گذارند و تظاهر به 
طرفداری از وفاق می كنند ، معتقدم افرادی 
كه شــفاف اعلام می كنند كــه وفاق ملی را 
نمی خواهند شــرافت دارند بر كسانی كه يا 
چــوب در چرخ دولــت می گذارند يا زنبيل 

برای كسب مقام و پست به دست گرفتند.
وی با بيان اينكه عده ای هســتند كه وفاق 
ملــی را از ته دل قبول ندارند ولی می گويند 
طرفدار هستيم، يادآور شد: افرادی كه اصلا 
برای روی كار آمدن دولت پزشــكيان اندازه 
سر سوزنی هم كمک نكردند ، الان كه بحث 
وفاق ملی است می گويند سفره خوبی است و 
از اين فرصت استفاده كنيم، اين افراد فرصت 
و جاه طلب هســتند كه اين نوع نفاق از نوع 

كسب قدرت است.
كواكبيان در پاســخ به سوال دانشجويی در 
 FATF گفــت: موضوع  ،FATF خصــوص
در مجلس دهم مطرح شــد ولــی به دليل 
برخــی اظهارنظرهای بيخود و بی جهت ،  با 
تاخير در دســتور مجمع تشخيص مصلحت 
نظام قرار گرفت البتــه اين موضوع با مجور 
مقام معظم رهبری در دســتور مجمع قرار 
گرفته كه هنوز نتيجه آن مشــخص نيست. 
دبير كل حزب مردم سالاری اضافه كرد: اگر 
موضوع FATF حل نشــود،  هيچ كشوری 
حتی كشــورهای دوســت ما مانند عراق ، 
چين ،روسيه نه فقط در مسائل نظام مالی و 
بانكی، بلكه در ساير مبادلات نيز با كشور ما 

همكاری نخواهند كرد.
وی ادامه داد: اين موضوع يک امر مشــترک 
برای بــرون رفت در عرصه بيــن المللی و 
تجارت خارجی شده و اين مشكل بايد حل 
شود. كواكبيان به موضوع رفع فيلترنيگ نيز 
اشــاره كرد و گفت: من نماينده كميسيون 
امنيت ملی در شــورای عالی فضای مجازی 
در مجلس دهم بودم، بی استثناء تمام نهادها 
آن موقع دنبال فيلترينگ بودند، اما اخيرا در 
شورای عالی فضای مجازی همه بر رفع فيلتر 

تاكيد دارند و واتساپ آزاد شد.
دبيــر كل حزب مردم ســالاری اضافه كرد: 
دولت در شورای عالی فضای مجازی نماينده 
دارد ولی بيشــترين اعضــای آن نهادهای 
حاكميتی و امنيتی هســتند، به رغم اينكه 
در شــورای عالی فضای مجــازی رفع فيلتر 
مطرح و تصويب شــده است باز هم اختلاف 
وجود دارد؛ كسانی كه با اين قبيل موضوعات 
مخالفت می  كننــد، با سياســت های نظام 

مخالفت می كنند نه دولت.

کارگزاران سازندگی گفت:  عضو حزب 
اگر امروز نســبت به آقای اژه ای این 
ناجوانمردانه  امری  که  می کنند  را  جفا 
و غیرپذیرفته است و اگر هم یک روز 
علیه دولت یا یکی از دستگاه ها چنین 
این است که  را دارند، توصیه  حملاتی 
به هرحال هرکســی که می تواند روی 
این افــراد مؤثر واقع شــود، از منظر 
رویکرد های اجتماعی و سیاسی به این 
افراد تذکری دهد. این افراد را باید به 
این باور برســاند که فرصت ها را برای 
انجام تکالیف و مسئولیت های اجرایی 
مقامات و دســتگاه های اجرایی تیره و 

تار نکنند.
عطريانفر در گفت وگو با رويداد۲۴ با تاكيد 
براينكه در مديريت جامعه و امر حكمرانی، 
تندروی ســمی مهلــک اســت، می گويد: 
در هــر زمينه ای كه سياســت های معتدل 
و رونــد طبيعــی و عادی مديريت كشــور 
دچار چالش شــود، مصيبت هــا و نگرانی ها 

و مشــكلات بسيار بر ســر راه تأمين منافع 
مردم ايجاد شده است. متأسفانه تحت تأثير 
رويكرد هايی كه ما در تاريخ پرتحول و پرفراز 
و نشيب ايران شاهد هستيم، در شرايطی به 
ســر می بريم كه هنوز رگه هايی از تندروی 
و رفتار هــای افراط طلبانــه ای وجــود دارد 
يعنی برخی از نيرو ها به پشــتوانه بعضی از 
حمايت های ناموجه سعی می كنند شرايط را 

سخت كنند.
اين فعال سياســی در پاســخ به اين سوال 
كه آيا ممكن اســت بگوييــم قوه قضائيه در 
دوران رياست آقای اژه ای اين استقلال را به 
برخی تندرو ها داده تا بتوانند عليه خودش 
هم صحبت كنند؟ گفت: واقعيت اين است 
از مقطعی كه آقای اژه ای مسئوليت رياست 
قوه قضائيه را عهده دار شد، با عنايت به اينكه 
تمام تجربيات اجرايی اش در درون قوه بوده 
و به فراز و نشيب های مأموريت ها و تكاليف 
قوه قضائيه و دســتگاه قضائی تســلط كافی 

داشته است، بسيار خوب ظاهر شد.

عطريانفــر افزود: آقــای اژه نســبتا درک 
واقع بينانه تری از مسائل كشور دارد و قطعا 
و مسلما ايشان باورش به اين است كه بايد 
به آن قدرت و دســتگاهی كه در خط مقدم 
مشــكلات قرار دارد يعنی قوه مجريه كمک 
كــرد؛ لــذا در برابر اين فهم درســت آقای 
اژه ای، طبيعتا پيش بينی هم می شود افرادی 
كه نسبت به دولت مواضع تند دارند، نسبت 
به ايشان هم جفا و در حقش كم لطفی كنند.

وی بــا بيان اينكه در مقام داوری بايد گفت 
كه هركســی، در هر لباس، عنــوان و با هر 
پيشينه و وابستگی ای، اگر شرايط متعارف و 
آرامش اجتماعی را با رفتار های تند، خشن و 
جو اطراف را به افراطی تبديل كند، عوارض 
نابهنجــاری را به وجود خواهد آورد كه دود 
و آســيب آن به چشم مردم می رود و منافع 
مردم را تحت الشعاع قرار می دهد، ادامه داد: 
ما تجربه های تلخی از گذشته های بسيار دور 

سراغ داريم.
عطريانفر خاطر نشان كرد: حال در مقطعی 

كه به صورت كاملا هوشــمندانه و براساس 
يک توافق نانوشــته، دولتی بر سر كار آمده 
كه اين دولت اراده كرده تا در جهت تأمين 
منافع مــردم و بدون وابســتگی به خط و 
خطوط سياسی، گام های مؤثری بردارد، اگر 
افرادی احساس كنند كه می توانند اين روند 
را متوقف كنند و با حركات تند به اصطلاح 
خودشــان انقلابی گری، مشكلاتی را سر راه 
دولــت ايجاد كنند، قطعا به ســمت تحقق 
برنامه هايــی كه دولت تعريــف كرده ديرتر 

خواهيم رسيد.
عطريانفر تاكيد كرد: از اين جهت پيشنهاد 
می كنم كســانی كه می توانند روی چنين 
افرادی مؤثر باشــند، به آنهــا توصيه كرده 
و دســتور دهند كــه رفتار های خشــن و 
تندروی های خودشان را كنترل كنند. زيرا 
بايد بدانند كه هر مســأله يا ســوالی داشته 
باشــند در جايگاه طبيعــی خودش مطرح 
شــود. حالا يک روز عليه يک قوه ای باشد و 

روز ديگر برعليه قوه ديگری.

هیات  میثاق  تجدیــد  در  امام  یادگار 
دولت بــا آرمان های رهبر کبیر انقلاب 
اسلامی با اشاره به یکی از تعابیر مقام 
معظم رهبری، گفت: ایشان می فرمایند 
انقلابی بودن به معنای دور ریختن خرد 
و تخصص نیســت. لذا ما باید از تمام 
وجوه عقلانی روزگار خود استفاده کنیم.
به گزارش خبرنگار جماران، حجت الاسلام 
و المسلمين سيد حسن خمينی روز گذشته 
در مراســم تجديد ميثاق هيــات دولت با 
آرمان های امــام راحل كــه در حرم مطهر 
بنيانگذار جمهوری اســلامی برگزار شد، با 
آرزوی علو درجات برای امام و شــهيدان از 
رئيس جمهور فقيد ياد كرد و  گفت: به ويژه 
برادر از دست رفته مان مرحوم آقای رئيسی 
ياد می كنيم كه جايشان خالی است و هنوز 

به سالگردشان نرسيده ايم.
حجت الاســلام و المســلمين سيد حسن 
خمينی ســپس با مدد گرفتن از آيات ۱6 تا 
۱9 ســوره انشقاق به سخنان خود ادامه داد 
و گفت: خداونــد در اين آيات می گويد،  ای 
پيامبر حال تــو و روزهايت را گاهی خوش 
می كنيم و يک روزهايی بد می كنيم؛ در مكه 
كه بوديد آسيب ديديد، لطمات و مشكلات 
ديديد بعد به مدينه كه آمديد، وضعت خوب 
شــد. اين آيه بدان معناست كه ممكن است 
هر لحظه شــرايط خوب شــود و يک روزی 
هم بد شــود. وی افــزوئ: اگر صحبت های 
من همين جا تمام می شــد، ممكن بود يک 
نوع جبرگرايی صوفيانه بر آن حاكم باشــد، 
اما قرآن آيه ديگری دارد كه شــايد اگر آن 
را ضميمــه به آيه اول نكنيم، ســخن تمام 
نمی شود. خداوند می فرمايد »إنَِّ اللهَ لاَ يغَُيِّرُ 
مَا بقَِوْمٍ حَتَّی يغَُيِّرُواْ مَا بأِنَفُْسِهِمْ« تا خودتان 

كاری نكنيد، خداوند كاری نمی كند.
وی تأكيد كرد: بايد حركت ايجاد كنيم، بايد 
تلاش كرده و تغيير كنيم. اين تغيير می تواند 

از هر نقطه ای آغاز شود. البته شرط اوليه اش 
اين است كه انسان در درون خود تغيير ايجاد 
كند. حجت الاسلام و المسلمين سيد حسن 
خمينی با اشاره به خاطرات يكی از رزمندگان 
دفاع مقدس گفت: در خاطرات اين رزمنده 
آمده بود، »اگر ميخواهی از ســيم خاردار رد 
شــوی، بايد اول از سيم خاردار نفست عبور 
كنی.« واقعيت اين است كه بايد از خودمان 
شروع كنيم. از درون خودمان و از منيّت های 
خود و هوای نفس خودمان بايد شروع كنيم، 

اما بعد از اينكه دل را پاک كرديم.
وی ادامــه داد: بعد از اصلاح درون، آن وقت 
بايد به تغيير جهان بپردازيم تا مشمول لطف 
خدا شويم. يک تعبير بســيار لطيفی رهبر 
معظــم انقلاب حفظهم الله هــم درباره اين 
تغيير جهان دارند. ايشان می فرمايند انقلابی 
بــودن به معنای دور ريختن خرد و تخصص 
نيســت. لذا ما بايد از تمــام وجوه عقلانی 

روزگار خود استفاده كنيم.
استفاده از داشته های زمان، رفتاری عقلايی

يادگار امام بيــان كــرد: آن روزی رفتار ما 
عقلانی اســت كه ما بتوانيــم بگوييم تمام 
داشته های روزگارمان از حيث علم، فناوری، 
خرد و از حيث فكر بشری را در اختيار گرفته 
و جمع بندی كرده ايم. آن وقت می توانيم به 
توفيق الهی و مدد الهی چشم داشته باشيم.

حجت الاســلام و المســلمين سيد حسن 
خمينی گفــت: در هر حــوزه ای اگر تلاش 
می كنيم، بايد به اين بعُد بسيار توجه كنيم. 
شايد تنها و مهمترين شعار دكتر پزشكيان 
در انتخابات يا به تعبيری مهمترين وعده شان 
كه بسيار دلنشين است، آن بود كه قرار است 
كار به كارشناســان سپرده شود. طبق وعده 
رئيس جمهور قرار اســت در هــر حوزه ای 
كارشناســی شــده كار كنيم. حوزه اقتصاد 
كه مشــكلات زيادی دارد و كسی هم منكر 
نيست. حوزه امنيت كه معلوم است و دشمن 

دقيقا همين نقطه قوت مــا را هدف گرفته 
است.سيد حســن خمينی افزود: جا دارد به 
دوســتان توصيه كنم كتاب بسيار ارزشمند 
برادرمان دكتر ظريف -كه خدا سلامتشــان 
بدارد- بــا عنوان »پاياب شــكيبايی« را در 
حوزه سياست خارجی مطالعه كنند. كتاب 

بسيار ارزشمندی است.
استفاده از خرد جمعی توسط امام )ره(

حجت الاســلام و المســلمين سيد حسن 
خمينی در انتهای ســخنان خود يادآور شد: 
امام بزرگــوار روز ۱۲ بهمن كــه به تهران 
تشــريف آوردند، تمام خــرد جمعی روزگار 
خودشان را به خدمت گرفتند. امام برای پرواز 
انقلاب اســتخاره نكرده بودند. ممكن بود ما 
لحظه آخر به تعبير عوام بگوييم »سر كتابی 
باز كنيم«، اما امام اين كار را نكرد. ايشان در 
هيچ عملياتی استخاره نمی كردند و می گفتند 
عقلتان را به كار بگيريد. برنامه ريزی كنيد و 

البته خدا كمک می كند.
وی يادآور شد: مولی الموحدين حضرت علی 
)ع( وقتی با معاويه جنگيد تمام حق مقابل 
تمام باطل ايستاد. دهان ما خاک كه نام او را 
در كنار نام معاويه می آوريم. ولی به هر حال 
در جنگ با لشكر مقابل كه امكانات داشت، با 

تجهيزات كامل آن روز شركت كرد. اين طور 
نبود كه امام بگويد چون برای خدا می جنگيم 
بی تدبير به سينه خاكريز بزنيم. امام علی )ع( 
بايد تمام تخصص روزگار خود را به خدمت 

می گرفت.
يادگار امــام بيان كرد: تخصص و توكل بايد 
ضميمه هم شــود. فرق علی)ع( و معاويه در 
جنگ اين بود كه يكی برای خدا می جنگيد و 
ديگری برای شيطان؛ وگرنه هر دو روش های 

عقلانی روزگار خود را به كار می بردند.
وی افــزود: بــه جز تخصص و تــوكل، بايد 
شجاعت هم ضميمه كارها شود. آن چيزی 
كه امام راحل را از نزديكانش متمايز می كرد، 
فقه اش نبود، بلكه شــجاعت امام )ره( بود. او 
در قله فقاهت ايســتاده بود، اما سياست بر 

قدرت تفقه ايشان سايه افكنده بود.
يادگار امام تصريح كرد: نيروهای نظامی يک 
ضرب المثلی دارنــد كه می گويند نيروهای 
نظامی را يک عمر ملت ســر سفره خود نان 
می دهند كه وقتی جنگ شد، آنها برای ملت 
جان بدهند. شــما هم اگر در مسندی قرار 
گرفتيد، بر ســر سفره مردم نشسته ايد؛ پس 
بايد بدانيد كه جامعه محتاج جان دادن، آبرو 

دادن و شجاعت است.

دبیر کل حزب مردم سالاری در يزد:

وفاق ملی به  معنی تعطیلی احزاب نیست
نه تنها دولت که شورای عالی فضای مجازی نیز بر رفع فیلتر تاکید دارد

محمد عطريانفر:

افراد تاثیر گذار رفتار های خشن تندروها را کنترل کنند

کنايه سیدحسن خمینی به تجمعات و حملات علیه ظريف: 

کتاب ارزشمند »پاياب شكیبايی« آقای ظريف را بخوانید




